
 

Masarykova univerzita, Fakulta sociálních studií 
 
Joštova 10, 602 00 Brno, Česká republika 

T: +420 549 49 1910, E: info@fss.muni.cz, www.fss.muni.cz 

Bankovní spojení: KB Brno-město, ČÚ: 85636621/0100, IČ: 00216224, DIČ: CZ00216224 

1/7 V odpovědi prosím uvádějte naše číslo jednací. 

 

Akademický senát Fakulty sociálních studií Masarykovy 

univerzity 

Zápis ze 185. zasedání 25. 1. 2018 

Přítomni (v abecedním pořadí): 

• Bc. Kristína Čajkovičová 

• Mgr. Otto Eibl, Ph.D. 

• Bc. Hračja Gjulzadjan 

• Magdaléna Janigová 

• Daniel Jirků 

• prof. PhDr. Lubomír Kopeček, Ph.D. (příchod v 15:07 hod.) 

• doc. Mgr. et Mgr. Oldřich Krpec, Ph.D. (příchod v 15:02 hod.) 

• doc. Mgr. Karel Stibral, Ph.D. 

• Mgr. et Mgr. Petra Vejvodová, Ph.D. 

• PhDr. Roman Vido, Ph.D. 

• Kristina Zindulková 

 

Hosté: 

• doc. PhDr. Břetislav Dančák, Ph.D. 

• doc. PhDr. Roman Chytilek, Ph.D. 

• Mgr. Slavomíra Ferenčuhová, Ph.D. 

•     Ph.D. 

 

Program jednání: 

1. Schválení Soupisu stipendijních programů FSS MU na rok 2018. 

2. Projednání návrhu na jmenování Mgr. Slavomíry Ferenčuhové, Ph.D. 

proděkankou pro zahraniční vztahy.  

3. Různé. 

 

Program byl schválen (9 pro, 0 proti, 0 se zdrželo). 
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1. Schválení Soupisu stipendijních programů FSS MU na rok 2018. 

 

Dančák: Úvodem poděkoval Romanu Chytilkovi za to, jak vypadají stipendijní programy 

po stránce textové úpravy a jejich provázání se zájmy FSS, a studentské komoře AS 

za komentář a navržená zlepšení, která nepochybně prospějí FSS. Ve vztahu k samotné 

struktuře stipendijních programů zdůraznil dvě věci: nejprve uspokojení nad tím, jak funguje 

dosavadní program na podporu zahraničních výjezdů doktorských studentů, kteří mají 

od minulého roku povinnost vycestovat do zahraničí v rámci svého studia, následně pak 

program na podporu excelence doktorského studia navrhovaný jako nový (a avizovaný již 

na prosincovém zasedání AS), jenž je v tuto chvíli koncipován jako jednoroční. 

Chytilek: Poděkoval za podněty (hlavně od studentské komory), většina byla do výsledné 

podoby soupisu stipendijních programů zahrnuta. Shrnul, že nejhlavnější změny se týkající 

programu pro podporu mimořádných odborných výkonů studentů fakulty v bakalářských, 

navazujících magisterských a doktorských studijních programech (2A) v podobě rozšíření 

skutkových podstat a možnosti odlišeného naplnění pojmu „mimořádný studijní výkon“ 

v různých stupních studia, programu pro oceňování publikačních aktivit studentů fakulty (2B) 

v podobě výrazného navýšení částky za zvlášť excelentní publikace a skutečnosti, že u zvlášť 

excelentní publikace se nadále nevyžaduje spoluautorství dalšího akademického pracovníka, 

dále přibyl celý stipendijní program na podporu excelence doktorského studia (2C), kdy jsou 

vyjmenovány podmínky, na základě kterých se student kvalifikuje pro stipendium. Nárok na něj 

se bude ověřovat semestrálně, stipendium pak bude vypláceno měsíčně, poslední větší změna se 

týká krátkodobých mobilních stipendií, která by měla reflektovat skutečné náklady, které jsou 

s cestou spojeny. 

Dančák: Poznamenal, že by nyní měla krátkodobá mobilní stipendia lépe odpovídat 

reálným možnostem existujícím v roce 2018 pro studenty FSS z hlediska pohybu po evropském 

prostoru. 

Eibl: Poděkoval za shrnutí největších změn a vyzval k diskuzi případných otázek. 

Zindulková: Nejprve poděkovala za to, že připomínky byly skvěle zapracovány, následně 

se otázala, zda vyplácet stipendium doktorandům ze stipendijního programu na podporu 

excelence doktorského studia (2C) až v pátém semestru není již pozdě, když zbývají jen dva 

roky studia. 

Chytilek: Uvedl, že zbývá celá druhá polovina studia, kdy se již doktorští studenti blíží 

k napsání dizertační práce, stipendijní program má podporovat doktorandy, kteří již došli 

k určitému momentu studia, nejúčinnější a nejpotřebnější je shledávána pomoc v posledních 

semestrech studia, kdy je třeba hodně času věnovat dizertační práce, a současně již mají studenti 

nějaké výsledky za sebou. 

Dančák: Dodal, že doktorští studenti mají možnost čerpat i jiná stipendia, pokud publikují 

či jsou zapojeni do specifického výzkumu. Tento stipendijní program je ze strany vedení fakulty 
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skutečně vnímán jako podpora, částka není tak velká, aby to mohla být kompenzace toho, co by 

měl zajistit stát, kdy je třeba záruky, že člověk ve studiu již něco dokázal, a tím pádem 

stipendium dobře využije. 

Chytilek: Podotkl, že částka reflektuje to, co si FSS může maximálně dovolit. 

Čajkovičová: Ve vztahu ke Stipendijní program pro oceňování publikačních aktivit 

studentů fakulty (2B), který podmiňuje čerpání stipendia spoluautorstvím publikace 

s akademickým nebo odborným pracovníkem fakulty, se otázala, zda může student, jenž 

publikuje například článek v časopise sám, čerpat na danou publikaci nějaké stipendijní 

prostředky, když se na něj tento stipendijní program nevztahuje. 

Dančák: Odpověděl, že za určitých podmínek může. Vysvětlil, že u studenta, který dochází 

na FSS, se nepředpokládá, že se pohybuje bezprizorně, pokud se blíží k publikaci, někdo jej 

provázel studiem, má k dispozici databázi, za kterou fakulta platí, rovněž PC učebnu, FSS má 

tedy náklady v rovině ekonomické a materiální, ale současně i potenciální vklad v podobě 

akademického pracovníka, který dělá školitele nebo vedoucího bakalářské či magisterské práce, 

proto by se měl projevit i tento typ vztahů. Dodal, že současně se jedná o kontrolní nástroj, 

neboť FSS je zodpovědná za publikace, jež se objeví pod jejím jménem, příslušný akademik 

jako zaměstnanec fakulty ručí za to, že výstup bude v databázi zadán správně, pokud ne, je FSS 

sankcionována. Uzavřel, že co se týče přístupu k prostředkům na samotné publikování, pokud 

student publikuje sám, nemůže student čerpat tyto prostředky, ale může čerpat prostředky 

z mimořádných stipendií na tvůrčí činnost (v podobě sběru dat či výzkumného projektu). 

Chytilek: Doplnil, že dané nastavení reflektuje trošku představu toho, jak má vypadat 

excelentní student fakulty – má publikovat v nejexcelentnějších časopisech a knihách, za což je 

odměňovaný, často se též podílí na projektové práci v rámci vědeckých týmů, kde jsou typicky 

publikace se spoluautory. 

Zindulková: Ve vztahu k programu pro podporu mimořádných odborných výkonů studentů 

fakulty v bakalářských, navazujících magisterských a doktorských studijních programech (2A) 

vznesla dotaz, zda je reálné, aby studenti mohli dostat tato stipendia na nějakou tvůrčí činnost 

týkající se publikace. 

Chytilek: Upřesnil, že nikoliv na publikaci, ale na realizaci výzkumu směřujícího 

k publikaci ano. Výzkum je tvůrčí činností, na rozdíl od například podílení se na kódování dat. 

Eibl: Navrhl hlasovat o usnesení, jímž by byl Soupis stipendijních programů FSS MU 

na rok 2018 schválen. 

Hlasování: 

AS FSS projednal a schválil návrh Soupisu stipendijních programů FSS MU na rok 2018 

(11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo). 
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2. Projednání návrhu na jmenování Mgr. Slavomíry Ferenčuhové, Ph.D. 

proděkankou pro zahraniční vztahy. 

 

Dančák: Představil Slavomíru Ferenčuhovou jako vhodnou kandidátku na místo proděkana 

pro zahraniční vztahy, kdy potřeba obměny vedení FSS nastala z toho důvodu, že se 

pan proděkan Katrňák stane vedoucím Katedry sociologie. Uvedl, že měl v úmyslu místo 

obsadit někým z Katedry sociologie, a současně zmínil, že je mu potěšením, že 

kolegyně Ferenčuhová s nominací souhlasila, neboť se domnívá, že dobře zná chod fakulty, 

zastávala funkci zástupkyně vedoucího katedry, byla členkou AS, prokázala své odhodlání jako 

členka Disciplinární komise FSS a díky svým jazykovým dovednostem – vedle anglického 

jazyka ovládá i jazyk francouzský a i jiné středoevropské jazyky – bude pro vedení fakulty 

přínosem. 

Ferenčuhová: Úvodem uvedla, že internacionalizaci a mezinárodní spolupráci považuje 

za důležitý aspekt fungování FSS, jak ve studiu, tak v akademické práci. Vnímá na MU to, že je 

lokalizována v Brně, tedy bohužel méně atraktivně ve srovnání s Univerzitou Karlovou, tato 

lokalizace je ne lehce překonatelnou bariérou v tom, kolik MU nebo FSS samostatně může 

přitáhnout zahraničních studentů. Nikoliv však problémem v tom, aby Brno mohlo nabízet 

srovnatelné vzdělání minimálně s univerzitami ve střední Evropě, z debat s kolegy vyplynulo, 

že FSS nastavila dobré a zajímavé způsoby, jak internacionalizaci prosazovat, pokud by byla 

v pozici člověka, který má pokračovat, půjde to lehce. Současné vidí oblasti, které je možné 

dotahovat či rozvíjet: atraktivnost FSS pro zahraniční studenty, rozvíjení společných studijních 

programů. Závěrem uvedla, že má určité zkušenosti s působením na FSS, za 10 let, co zde 

pracuje, se setkala s různými typy problémů a situací, na které by byla schopna reagovat, 

podařilo se jí přilákat pár hostujících profesorů a má zkušenost i s tím, že něco vůbec nejde – 

například domlouvání programu Erasmus napříč obory. 

Eibl: Poděkoval a otevřel diskuzi. 

Zindulková: Zeptala se, zda má Slavomíra Ferenčuhová nějaké priority vztahující se 

ke směru, s jakými zeměmi navazovat spolupráci. 

Ferenčuhová: Odpověděla, že nemá priority, co se týče zemí, prioritizace by měla jít 

po jiném směru. Připadá jí vhodnější jít po jednotlivých oborech. 

Stibral: Otázal se, zda lze očekávat tendenci přitáhnout studenty z nějakého regionu, který 

je politicky či sociálně „utlačován“. 

Ferenčuhová: Odpověděla, že nad tím takto nepřemýšlela, v prvním kroku by se chtěla 

v problematice mobilních proudů studentů zorientovat. Současně si nemyslí, že orientovat se 

přímo na některou zemi je strategické. 
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Kopeček: Kriticky upozornil na jev související s fungováním Erasmu, kdy běží dost 

autonomně na jednotlivých katedrách. Stalo se, že občas přijeli studenti na určitou smlouvu, o 

níž koordinátor katedry nevěděl, neboť ji fakticky domlouvala jiná katedra. V souvislosti s tím 

se otázal, zda by bylo možné fungování koordinovat a mít větší přehled o uzavřených 

smlouvách. 

Ferenčuhová: Odpověděla, že pokud existuje takový problém, je dobré se mu věnovat. 

Eibl: Vznesl v souvislosti s vyřčeným odhodláním zatraktivňovat FSS pro zahraniční 

studenty dotaz, co jí teď chybí a proč studenti přicházejí jinam. 

Ferenčuhová: Odpověděla, že oproti Praze nebo Budapešti má FSS horší startovací pozici 

z důvodu, kde MU je. Do velké míry s atraktivitou Brna nic moc udělat nelze, jestliže však bude 

MU schopna nabídnout zajímavé programy propojující různé univerzity, lze tímto zatraktivnit 

i studium v Brně. Jako příklad uvedla, že by bylo škoda, když je Brnu blízko Vídeň, nepodívat 

se na to, jaké možnosti spolupráce v jednotlivých oborech jsou. 

Vejvodová: Ve vztahu ke koordinátorům Erasmu na jednotlivých katedrách vznesla dotaz, 

zda má Slavomíra Ferenčuhová představu o tom, jak by tato jejich pozice měla fungovat v rámci 

kateder či FSS, neboť je často naráženo na to, že jsou zahlceni agendou, kdy se jedná 

o primárně akademické pracovníky a řešení zahlcení se liší na jednotlivých katedrách. Dodala, 

že je na kladení takového dotazu možná příliš brzy, chtěla zjistit, zda o administrativním 

přetížení Slavomíra Ferenčuhová ví a zda se bude situace řešit. 

Kopeček: Doplnil, že spolu s Petrou Vejvodovou do jisté míry tlumočí postřehy 

koordinátora Katedry politologie, by bylo dobré nezprostředkovaně mluvit přímo s ním. 

Ferenčuhová: Odvětila, že zatím se nedostala k vyvstání této otázky. Dodala, že pokud by 

měla v činnosti pokračovat, určitě bude naslouchat různým aktérům. 

Dančák: Poukázal na to, že technicky nemohla být kolegyně  Ferenčuhová vržena do víru 

fakultních rozprav na takto vysoké úrovni dříve, než AS posoudí její vhodnost, což se děje 

právě nyní. 

Kopeček: Ubezpečil, že to nebylo myšleno jako výtka. 

Eibl: Navrhl hlasovat o usnesení týkajícím se návrhu na jmenování 

Mgr. Slavomíry Ferenčuhové, Ph.D. proděkankou pro zahraniční vztahy. 

Hlasování: 

AS FSS projednal návrh na jmenování Mgr. Slavomíry Ferenčuhové, Ph.D. proděkankou 

pro zahraniční vztahy a vyjadřuje kladné stanovisko k jejímu budoucímu jmenování do funkce 

(11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo). 
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3) Různé. 

Balík: Uvedl, že se v rámci tohoto bodu přišel představit v souvislosti s tím, že FSS 

reprezentuje v Akademickém senátu MU, do nějž proběhly volby na podzim minulého roku. 

Stejně jako v minulém funkčním období se bude snažit být občas přítomen zasedáním AS 

a působit jako spojka mezi „malým“ a „velkým“ senátem. Dodal, že se cítí být reprezentantem 

FSS, řadu postojů konzultoval s vedením fakulty i s předchozím AS, byl by rád, kdyby to tak 

mohlo pokračovat. Nabídl se jako koordinující síla směrem na univerzitní úroveň, kdykoliv 

bude třeba řešit něco, co AS nebude moci ze své fakultní pozice sám ovlivnit. 

Dančák: Informoval o tom, že v zájmu sladění stejného času zahájení výuky na všech 

fakultách MU ze stranu rektorátu, jenž se zaštiťuje provazováním studijních oborů napříč MU, 

dojde na FSS ke změně rozvrhu, s níž však fakulta nesouhlasí z důvodu dobrého hospodáře, 

neboť považuje současné využívání prostor fakulty za vhodnější. Událost označil 

za politováníhodnou. Uvedl, že na kolegiu rektora sice nevyjádřil souhlas, ale akceptoval 

rozhodnutí, neboť FSS je jedinou fakultou, jež se chová v tomto ohledu promyšleně, a byla 

v situaci, kdy by bránila pokroku na celé MU. Současně nemá FSS nástroje, kterými by mohla 

změnu zvrátit. Uvedl, že negativními důsledky změny bude ztráta jedné sedminy dispozice, 

kterou má fakulta nyní, rektorát se ji zavázal kompenzovat přidělením místností 

na Komenského náměstí nebo na Arne Nováka. Dodal, že o prostory na Jaselské a Gorkého by 

FSS vůbec neměla usilovat, neboť to je minulostí, od níž se odpoutala. Ujistil o tom, že se bude 

vedení fakulty snažit minimalizovat dopady této změny. Tato změna vstoupí v platnost 

od akademického roku 2018/2019. 

Gjulzadjan: Vznesl dotaz, zda při přistoupení na změnu je možné najít na FSS nové 

prostory k využití, například v 6. patře. 

Dančák: Odpověděl, že byla zpracována studie proveditelnosti týkající se 6. patra, které 

však nelze kvůli stropům, jež nesnesou takové zatížení, využít pro učebny, bylo by možné jej 

využít pro kanceláře. Proto nebylo ještě přistoupeno k realizaci přestavby 6. patra, nešlo by jej 

přestavět celé ani z důvodu památkové ochrany. Dodal, že provoz 6. patra je nákladnější než 

provoz jiných pater, jak v létě, tak v zimě, proto je zvažováno, zda je FSS schopna tento výdaj 

každoročně zakomponovat do svého rozpočtu a zda je to ten typ prostorů, který je nyní potřeba. 

Daniel Kerekeš: Otázal se, zda FSS nechce jít cestou snižování počtu kontaktní výuky, 

které chce rektorát prosazovat. 

Dančák: Uvedl, že nezaznamenal, že by snižování kontaktní výuky bylo na úrovni MU 

tématem. 

Daniel Kerekeš: Opáčil, že rektor záměr kontaktní výuku snižovat již několikrát zmiňoval. 

Kopeček: Dodal, že z pozice učitele by to mohlo být výhodné, ale pro studenty by to 

nemělo pozitivní efekt. 
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Dančák: Poukázal na to, že data konání dalších zasedání AS jsou podmíněna vázaností 

termíny týkajícími se schvalování nových reakreditací studijních programů na jednání Vědecké 

rady FSS zasedající 2. 3. 2018 a schvalování rozpočtu FSS a MU, a navrhl, pokud by to bylo 

možné, aby se další zasedání konala 21. 2. 2018 a 15. 3. 2018. 

Eibl: Po proběhlé diskuzi uzavřel, že další zasedání AS se bude konat ve středu 21. 2. 2018 

v 15:00 hodin v zasedací místnosti 2.11, následující zasedání AS pak ve středu 14. 3. 2018 

předběžně v 16:00 hodin, kdy čas konání a místo budou potvrzeny na zasedání 21. 2. 2018. 

Následně poděkoval přítomným senátorům i zástupcům veřejnosti za účast a ukončil zasedání. 

Přijatá usnesení: 

2018-1-25/1 

AS FSS projednal a schválil návrh Soupisu stipendijních programů FSS MU na rok 2018 

(11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo). 

2018-1-25/2 

AS FSS projednal návrh na jmenování Mgr. Slavomíry Ferenčuhové, Ph.D. proděkankou 

pro zahraniční vztahy a vyjadřuje kladné stanovisko k jejímu budoucímu jmenování do funkce 

(11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo). 

 

Mgr. Otto Eibl, Ph.D. 

předseda senátu 

PhDr. Roman Vido, Ph.D. 

místopředseda senátu 

Kristina Zindulková 

místopředsedkyně senátu 

 

 

Zapsala Kristýna Blahová 

 


